
H*ži voditelj in poslanci 
n* delu. 

ŽupiDt>Iu) zveza za Štajersko s Koroškim in Prek-
vtarjem se je ustanovila na praznik Sv. Treh Kraljev v 
Mariboru. Nadaljevanje ustanovnega občnega zbora je 
»ito župansko zborovanje v Celju 10. januarja. Obe 
Zborovanji: v Mariboru in v Celju sta bili krasno obis
kani. Govorili so: dr. Korošec: o socialnih in kulturnih 
■alogab občine. Njegov govor prinašamo na uvodnem 
»mestu. Dr. Leskovar, župan mariborski: o avtonomiji 
občin. Prvi početki občinske avtonomije segajo v leto 
1848, ko je revolucija strla absolutizem. Prvi zakon o 
občinah je bil v Avstriji izdan leta 1862 ter je določil 
"splošne smernice za celo državo, dočim so deželni zbo
<ti leta 1864. z občinskimi redi natančneje uredili poslo
vanje občin. Občine so dobile precejšnjo samostojnost 
in velike pravice skoro v vseh stvareh, ki se tičejo jav
nega življenja. Z ureditvijo poslovanja sta nastala za 
občino dva delokroga. V lastnem delokrogu opravlja ob
čina svoje premoženje in gospodarstvo, koje se uredi z 
vsakoletnim proračunom ter vodi skoro vse tiste posle, 
ki se tičejo občine in občinarjev. V prenesem delokrogu 
občina sodeluje z oblastmi v korist državljanov, re sme 
pa biti izvršilni organ oblasti, za kar bi danes radi 
občine napravili. Občinam so odvzeli njihove grbe ter 
j ih nadomestili z državnimi. Iz njih hočejo napravili 
najnižje državnoupravne edinice, pri katerih bi drža
va nastavljala uradništvo. Polagoma bi tako naše občine 
degradirali za priganjaČe političnih strank, ki majo 
oblast v rokah. Lasten delokrog bi potem popolnoma 
prenehal. Že danes so občine zelo okrnjene, kar se vidi 
na primer pri postavljanju učiteljev. Skrb za ceste ho
čejo občinam odvzeti in o popravljanju in vzdrževanju 
ki odločale še samo gradbene direkcije. Za popravilo 
cest bi se pobiral poseben davek, ki bi se seveda stekal 
v Beograd, odkoder ga ne bi tako lahko dobili nazaj; 
ceste bi se pa morale popravljati s kulukom, katerega 
fflio Slovenci že pred leti zavrgli. Obramba občine in 
njene avtonomije je mogoča le, če se vse občine in njih 
predstavniki strnejo v.celotno organizacijo, kot je Žu
panska zveza. Njena naloga je, strogo paziti na vse 
napade na občinsko avtonomijo ter braniti pravice na
ših občin. Podlaga svobodne države je svobodna občina 
in svobodno občino hočemo imeti. Dr. Leskovarjev go
vor prinese v celoti glasilo Županske zveze, »Občinska 
uprava«. Tajnik Krajnc je govoril o pomenu Županske 
zveze in nje organizaciji. Nato je bilo sprejetih več re
solucij, med njimi sta najvažnejši naslednji: 1. Skrb za 
občinske ceste in mostove spada v lastni delokrog ob
čine (par. 24 točka 3 obč. reda); stroške za to krije ob
čina z lastnimi davki (par. 69) ali pa z ročnim delom 
in priprego (par. 77). Zato odločno odklanjamo uved
bo kuluka. Protestiramo tudi proti vsem predpripravam 
za uvedbo kuluka, osobito proti zahtevi izkazov o davč
nih zavezancih, ki županom povzročajo samo mnogo 
dela in truda. Ta zahteva je tem manj utemeljena, ker 
imamo državne davčne urade, ki imajo točen pregled 
vseh davkoplačevalcev. 2. Županska zveza protestira 
proti navadi, da se občinski uradi uporabljajo kot do
bavitelji za razne oblastne odloke. Tako postopanje 
povzroča županom neprimerno mnogo truda in stroš
kov, ki so tem manj potrebni, ker imamo za to državne 
poštne urade. V Končno je bil izvoljen odbor Županske 
zveze. Ustanovni občni zbor Županske zveze v Mariboru 
je brzojavno pozdravila Županska zveza za Slovenijo v 
Ljubljani in njen načelnik, bivši poslanec g. Stanovnik. 

DolgošeZerkovciPobrežeSv. Miklavž. V nedeljo, 
dne 24. t. m., bo po cerkvenem opravilu predpoldne v 
Marija m« Brezju pri Zupane« shod Slovenske ljudske 
stranke, na katerem bo govoril poslanec Frarnjo Že b o t 
Pridite! 

V Ienarčkem okraju je Slovenska ljudska stranka pri
redila v zadnjem tednu celo vrsto lepo uspelih shodov, ki 
so se vršili tudi ob delavnikih. Za celi okraj Sv. Lenart je 
bil okrajni zbor zaupnikov v Sv. Lenartu dne 7. januarja. 
Predsedoval mu 'e g. Gomilšek. Krajevni shodi so se vr
šili naslednje dni pri Sv. Rupertu (tudi za Sv. Barbaro), v 
Spodnjih Žerjavcih, pri Sv. Benediktu in pri Sv. Ani. Na 
vseh shodih je poročal poslanec Fran jo Ž e b o t . Povsod 
se je ljudstvo izrazilo, da stoji ogromna večina naroda na 
Strani naših poslancev. Vse obsoja izdajalsko postopanje 
Radičevcev in njih protiikmetsko politiko. Ljudstvo je tudi 
trdno na strani naših škofov, ki se borijo za pravice kato
ličanov. V Slovenskih goricah niti en človek ni odpadel 
od Slovenske ljudske stranke, ampak nasprotno! Mnogo 
takih, ki so pri Sv. Ani in Mariji Snežni še radii ič volili 
Radiča, so prišli zopet nazaj k naši stranki. 

Pri Sv. Ani v Slov. gor. smo imeli dne 10. t. m. po 
pozni sv. maši zelo dobro obiskan shod, na katerem je go 
vorii naš poslanec Fran jo Ž e b o t Ko smo po shedu bili 
v Društvenem domu v razgovoru z našim poslancem in 
nam je on da al razna navodila, pridni ves bied v dvo
rano neki Sevfried, okrašen z orjunskim znak: m, in kliče 
poslanca Žebcta na odgovor. Mož je menda misli!, da je 
naš poslanec strahope;ec in da bo kar na kolena padel 
pred njega. Žebot ga je smehljajoče zavrnil in ne dolgo za 
tem se je že nahajal Sevfried na svežem zraku. Res žleht 
so naši Anovčani, da nimajo prav nobenega usmiljenja z 
Gorišekovimi ljudmi! 

Poslanec dr. Hohnjec je v nedeljo, 10. januarja, go
voril na političnem zborovanju v Zrečah. Zbcrova!cem je 
raztolmcčil glavne doyodke iz zunanje politike v zathvem 
času ter podaj nazorno sliko naših notranjepolit čnih raz
mer. Volilci so njegova izvajanja vzeli i velikim odobra
vanem na znanje ter so njemu in poliuki Jugoslovans
kega kluba izrekli popolno zaupanje. Obenem se je vršil 

občni zbor krajevnega potitičnefra druStv« »SfoaSa.« DRU

ŠTVO je bilo ustanovljeno leta 1898, torej v dobi, bo ja 
noš narod boril težko borbo z* svoj obstanek ter ima ve
like zasluge za probujo narodne in politične zavesti med 
prebivalstvom tega kraja. O društvenem delovanju, nje
govih načelih, ciljih in uspehih je poročal domači župnik 
duh. svetnik Karba, ki je odbornik društva od njegovega 
začetka. Izvoljen je bil povečini stari odbor. 

V okraju Marenberg se je vršil v soboto, dne O. t. m.> 
sestanek v Vižingi, na katerem je poročal poslanec Vladi 
P u š e n j a k o političnem položaju m o delu poslancev 
od volitev do današnjega dneva. Obljubil je, da bo .prire
d i več večjih shodov, ko bo delo v finančnem odboru, 
radi katerega mora biti večinoma v Beogradu, končano. 

V okrau Gomjigrad sta se vršila na praznik, dno 6. 
t. m., dva dobro obiskana shoda v Rečici ob Savinji in na 
Pobrežju. Poslanec Vlad. P u š e n j a k je razpravljal o po 
volitvah nastali situaciji, o sporazumu med Pašičern in Ra 
dičem in o gospodarski politiki sedanje vlade. Po govoru 
se je razvila dbaia o raznih krajevnih razmerah in potre
bah, o pritožbah splavar ev, o poslovanju bolniške blagaj
ne itd., o pretiranih davkih. — Dne 7. t. m. se je vršil v 
Gornjemgradu sestanek pristašev SLS iz župnij Gornjr
grad, Novaštifta in Bočna, na katerem je po poročilu o 
politični situaciji poslanec Vlad Pušenjak pojasnjeval ob
dačenje v naši državi in kririkoval državno gospodarstvo. 
V debati se je govorilo o notranji in zunanji politiki, o 
pogubnosli Radičeve politike, katero vse obsoja, o volit
vah v oblastne skupščine itd. Jugoslovanskemu klubu in 
poslancu Vlad. Pušenjaku se je izrekla zaupnica, ta katero 
so glasovali tudi pristaši nasprotnih strank. — Nadaljnji 
shodi se bodo vršili, ko bo poslanec Vlad, Pušenjak, ki 
mora radi sej finačnega odbora večinoma biti v Beogradu, 
prost. 

Savinjska dolina. V nedeljo, dne 17. t. m., priredi po
slanec H o d ž a r političen shod v Sv. Juriju ob Taboru 
zutraj po prvi maši v cerkveni hiši. Popoldan se vrši shod 
na Gomilskpm po večernicah v prostorih požarne brambe. 
Pristaši SLS vabljeni! 


